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 «حیا» حافظ ایمان است

این پرسـش را که «چگونه باید زندگی کنیم؟» از قـرآن، روایات و 

احادیث معصومان(ع) که به عنوان سرلوحه زندگی در اختیارمان 

قرار داده اند، متوجه می شویم و در می یابیم. قرآن روش زندگی 

انسـان را آموزش داده اسـت. پـس باید به تفسـیر، معارف 

و آیـات اخلاقـی و اجتماعـی و اعتقـادی آن بیشـتر 

توجـه کنیـم و در همیـن راسـتا مفـسران قـرآن که

 امامان معصـوم(ع) هسـتند، آن را بـرای ما تشریح 

کـرده و توضیـح داده اند.

از جمله این موارد حیاسـت کـه از ارکان ایمان و اسـلام به شـمار می آید. 

حیا، یکـی از صفت هـای حتمـی و قطعـی مؤمـن، از چهار ویژگـی مهمی 

اسـت که از سـوی امـام صـادق(ع) به آن اشـاره شـده اسـت. طبـق فرمایـش آن 

حـضرت:

 اولین ویژگی از این چهار خصوصیت، صادق بودن و راستی است. دروغ، تزویر و  

شیطنت نباید در زندگی مؤمن باشد بلکه راستی در گفتار و کردار را باید در زندگی اش 

شاهد باشیم.

 یکی دیگر از آن چهار مورد اخلاق خوب است زیرا حسن خلق جاذبه دارد و مردم  

را به دین و شریعت دعوت می کند. به همین علت، پیامبر(ص) در رأس افرادی است که 

این صفت را دارند.

 شکر خصوصیت دیگری است که برای انســان مؤمن بیان می شود. مؤمن برای  

نعمت هایی که خدا به او داده است شاکر است در حالی که بر خلاف او، برخی از افراد با 

اینکه نعمت های زیادی در اختیارشان است، باز هم گله می کنند.

 و اما حیا نیز ویژگی دیگری از این چهار خصوصیت است و در واقع، مؤمن حجب  

و حیا دارد. به همین علت، رسول خدا(ص) اسلام را به یک فرد برهنه تشبیه می کند که 

لباس آن حیاست زیرا همان طور که لباس تن آدمی را از سرما و گرما حفظ می کند، حیا 

هم ایمان و اسلام انسان را از طوفان ها و موج های انحرافی نگه می دارد و حافظ است.

هرچـه ایـمان و عقایدمـان تقویـت شـود، حجـب و حیـا هـم قوی تـر می شـود. یعنـی 

امکان ندارد یک انسـان مؤمـن دور از حیا باشـد. به عبـارت دیگر، ایـمان و حیا طوری 

به همدیگر وابسـته هسـتند که اگر یکـی بـرود، دیگری هم مـی رود. یعنی اگر کسـی 

ایمان نداشـته باشـد، حیا هم ندارد و برعکس. از سـوی دیگر، کسـانی که ادعا دارند 

پیرو امامـان معصوم(ع) هسـتند، باید ادب و حیایشـان ممتاز باشـد.

وقتی آدم عقل را برگزید، حیا و ایمان هم در کنار آن هسـتند. این نکته  یعنی انسـانی 

که دیـن دارد صاحب عقل اسـت و کسـی کـه دین را مسـخره می کنـد بایـد در عقل و 

اندیشـه اش شـک کرد. از ایـن رو، عاقـلان بـه دور از لجاجـت و تعصب، به طور مسـلم 

با دین مخالف نیسـتند. بنابراین، حیـا که جـزو ارکان و همراه بـا ایمان اسـت، به ویژه 

بـرای ما مشـهدی ها که همسـایه ثامن الحجـج، حضرت رضا(ع) هسـتیم حسـاس تر و 

مهم تر اسـت. از این رو، اهالی خراسـان که ادعای همسـایگی با آن حـضرت را دارند، 

باید مراقب باشـند و حقـوق ایشـان را رعایت کنند.

ھمین نزدیکی   

شهروند: مدتی است هر وقت آب سرد • 

یا غــذای داغ می خــورم، دندان هایم تیر 

می کشد. علت بروز این مشکل چیست و 

آیا نیاز به پیگیری دارد؟

  حســاس شدن 

دنــدان بــه گرما 

و سرمــا دو علت 

دارد. یا نشانه ای 

پوســیدگی  از 

اســت  دنــدان 

یــا تحلیــل لثــه 

و کوتــاه شــدن 

ارتفــاع آن. توصیــه می کنــم به مدت 

دســت کم یک  هفتــه از خمیردندان 

ضدحساســیت اســتفاده کنید. اگر 

مشکل برطرف شــد، علت آن تحلیل 

لثــه اســت و اگــر برطــرف نشــد، به 

دندان پزشــک مراجعــه کنیــد چون 

بــه احتــمال خیلــی زیــاد، یکــی از 

دندان هایتان پوسیدگی دارد.

شــهروند: شــش ماه پیش دندانم را با • 

مواد ســفید پر کردم. از همان موقع، درد 

و التهاب دندانــم برطرف نشده اســت و 

گاهی بســیار اذیتم می کند. الان فاصله 

دردها و شدت آن بیشتر شده است. باید 

چه کار کنم؟

اگر دندان پر شده جلو دهانتان است، 

باید عصب کشــی کنید امــا اگر جزو 

دندان های عقبی است، می توان مواد 

را خالی و یک  بار دیگر پر و ترمیم کرد. 

هم چنین می توان از مواد سیاه برای پر 

کردن، استفاده کرد تا این حالت کامل 

از بین برود.

شــهروند: ۱۰ ســالی می شــود کــه • 

تعــدادی از دندان هایــم را پــر کــرده ام. 

اوایــل توجه نداشــتم، امــا الان در همان 

قسمت های پر شده احســاس سنگینی 

دارم. بــرای نمونــه، وقتــی سرم را خــم 

بــه  می کنــم، ســنگینی آن بخش هــا 

ســمت جلــو اســت. می خواســتم بدانم 

آیــا امــکان دارد بخش های پرشــده جدا 

شده  باشند؟

احتمال دارد بخش های پرشده دچار 

تخریــب جزئــی شــده  یا پوســیدگی 

جدیــدی زیــر بخش هــای پرشــده 

ایجاد شده باشــد. در هر صورت، باید 

به پزشــکتان مراجعه کنید و معاینه و 

بررسی شوید.

درمانگاه  

آیت ا... معلمی
استاد دروس خارج 

حوزه علمیه خراسان

گلخونه ترگل ستوده نیا 

دکتر سعید
 اخوان مهدوی

جراح و 

دندان پزشک

۳

شنـبـــه
۱۱ تیر  ۱۴۰۱

۰۲ ذی الحجه۱۴۴۳

شماره ۳۷۰۳

برای خود خانه ای آرام بسازید

آرامش و آسایش، دو گمشده ای هستند که آدمی پیوسته 

در جست وجوی به  دست آوردن آن ها در تلاش و تکاپوست و 

متأسفانه این روزها آرامش بیش از آسایش جای خالی اش در 

زندگی احساس می شود. همین موضوع سبب شده است با 

وجود همه امکانات رفاهی، باز هم بنیان بسیاری از خانواده ها 

متزلزل باشد، مسئله مهمی که پژوهشگران و اندیشمندان حوزه 

علوم انسانی را واداشته است در این زمینه قلم فرسایی های 

بسیاری کنند.

کتاب «خانه آرام»، نوشته حجت الاسلام مهدی غلامعلی، یکی 

از همین تلاش هاست. این کتاب دربرگیرنده پنجاه پرسش و 

پاسخ درباره سامان یافتن بنیان خانواده بر پایه روایات است که 

به همسران کمک می کند با شناخت وظایف و حقوق یکدیگر و 

عمل به آن  ها در آرامش بخشی به خانواده خود بیش از پیش 

اثرگذار باشند.

در واقع، این کتاب برگرفته از پژوهش های حدیثی است 

که در کتاب «تحکیم خانواده از نگاه قرآن و حدیث»، 

اثر آیت ا... ری  شهری، انجام شده و نویسنده 

سعی کرده است در کتاب «خانه آرام» مهم  ترین 

مسائل خانواده را که در روایات بر جامانده از 

ائمه اطهار(ع) بیان شده است، در قالب پنجاه 

پرسش و پاسخ تنظیم کند تا خواننده هایی که 

حوصله کتاب خواندن ندارند، پرسش های 

خود را در این کتاب جست وجو و همان را 

مطالعه کنند.

چرا ازدواج، خواستگاری، عروسی، خانواده 

پایدار، اخلاق و زندگی، دین و زندگی و ازدواج 

آسمانی از مهم ترین سرفصل  های کتاب «خانه 

آرام» است که نویسنده مطالب آن را به   صورت 

کاربردی و با رعایت اختصار و در پرتو احادیث و 

روایات آورده است و ما مطالعه آن را به همه همسران 

جویای موفقیت پیشنهاد می کنیم.

کتاب باز

«خانه آرام»
نویسنده: مهدی غلامعلی

نشر: به نشر

تعداد صفحه ها: ۱۷۶

قیمت: ۱۶٫۰۰۰ تومان


